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کنایه سنگین آذری جهرمی به جبلی

  تصور می کردم با بقیه 
مدیران صداوسیما فرق دارید

پیمان جبلی، رئیس صداوسیما در برنامه  
صف اول صداوسیما گفته است: »وظیفه 
سازمان صداوسیما در قانون مشخص است 
وظیفه ما تنظیم گری صوت و تصویر فراگیر 
در فضای مجازی است که قانون بر عهده 
ما گذاشته است نزدیک ترین قانون در 
این زمینه قانون بودجه ۱۴۰۱ است. در 
رویه قضائی هم که وجود دارد صداوسیما 
را مسئول می دانند.« انصاف نیوز نوشت، 
آذری جهرمی درباره  این سخنان گفت: 
رهبر انقلاب در سال ۹۴ در حکمی ابلاغ 
فرمودند که تنظیم گری صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی منحصرا بر عهده 
صداوسیما باشد. مخاطب این حکم رهبری 
برای تبیین ضوابط و حدود شورای عالی 
فضای مجازی است. هرچند دبیرخانه شورا 
و همچنین کمیسیون فرهنگی مجلس 
دهم تلاش زیادی برای تبیین ضوابط 
داشتند، اما با مدیریت سابق صداوسیما آن 
تلاش ها هیچگاه به نتیجه نرسید. او درباره  
استناد رئیس صداوسیما به قانون بودجه  
۱۴۰۱ نیز گفت: آنچه مجلس مصوب کرده 
است، چیزی بیشتر از همان حکم رهبر 
انقلاب نیست، مجددا حدود و ضوابط و 
چارچوب های اختیارات و نحوه نظارت در 
آن روشن نیست. ضمن اینکه طرح مصوبات 
ساختاری و تشکیل نهادی در قانون بودجه 
یک بدعت خطرناک است. جهرمی تاکید 
کرد: در هر حال، فلسفه وجودی تنظیم گر، 
ایجاد تسهیلات و تعریف چارچوب های 
منظم برای پیشرفت است. تنظیم گری 
که عملکردش مخل پیشرفت باشد ضد 
فلسفه وجودی است. وزیر ارتباطات دولت 
روحانی در پایان گفت: تصورم این بوده 
و هست که آقای جبلی نسبت به مدیران 
قبلی صداوسیما فهم روشن تری از تحولات 
فضای مجازی دارند و انتظار بخش فناوری 
اطلاعات کشور هم این است که ایشان با 
توجه به فلسفه  وجودی تنظیم گر، عملکرد 
سازنده تری نسبت به فعالان این صنعت 

پیش بگیرند. 
  رئیس ساترا: تعارف نداریم

سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر یا ساترا، یکی از نهادهای 
زیرمجموعه  صداوسیما است که مدعی 
مسئولیت تنظیم گریِ رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر در کشور است اما دولت قبلی 
و دولت فعلی چنین حقی برای آن قائل 
نیستند.  رئیس سازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر )ساترا( 
گفت: انجام ماموریت های قانونی ساترا، 
مورد مطالبه نهادهای ناظر در قوه مجریه و 
قوه مقننه است و اخیرا مکاتبه ای از سوی 
معاونت امور حقوقی ریاست جمهوری با 
ساترا انجام شده که در آن نامه بر اختیارات 
و وظایف ساترا در حوزه صوت  و تصویر 
فراگیر تاکید شده است. سعید مقیسه؛ 
رئیس سازمان تنظیم مقررات رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر)ساترا( در خصوص 
نامه نگاری انجام شده با ریاست سازمان 
صداوسیما برای برخورد بازدارنده در مقابل 
تخلفات رسانه های صوت و تصویر فراگیر 
گفت: بدون شک مهم ترین اولویت فعالیت 
سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر)ساترا(، اجرای قوانین 
و اسناد بالادستی است و در این زمینه 
هیچ گونه تعارفی ندارد. معاون سازمان صدا 
و سیما، با اشاره به این موضوع که در حال 
حاضر مجوز هیچ یک از رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر لغو یا تعلیق نشده است، 
گفت: درصورت رعایت قانون از پلتفرم ها 
حمایت می کنیم. البته برخی سامانه های 
نمایش درخواستی تخلفاتی داشته اند که 
منجر به کسر امتیاز ارزیابی آنها شده است. 
بنابراین اگر روند کاهش امتیاز ارزیابی آنها 
ادامه پیدا کند و به کمتر از حداقل امتیاز 
لازم برای فعالیت برسد، اقدام قانونی لازم 
را انجام خواهیم داد. وی در ادامه با اشاره به 
ماموریت قانونی ساترا در حوزه تنظیم گری 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر بیان کرد: 
انجام ماموریت های قانونی ساترا، مورد 
مطالبه نهادهای ناظر در قوه مجریه و قوه 
مقننه است. اخیرا هم مکاتبه ای از سوی 
معاونت امور حقوقی ریاست جمهوری با 
ساترا انجام شده است که در آن نامه بر 
اختیارات و وظایف ساترا در حوزه صوت و 
تصویر فراگیر تاکید شده است. وی افزود: 
فضای  عالی  مصوبه شورای  اساس  بر 
مجازی کشور با موضوع »توسعه فضای 
مجازی سالم، مفید و ایمن«، ممانعت از 
نشر محتوا و خدمات مضر و ناسالم و ناایمن 
یکی از مواردی است که باید مدنظر قرار 
گیرد و با توجه به ماموریت ساترا در حوزه 
تنظیم گری صوت و تصویر فراگیر، ساترا به 
دنبال نظارت بر سلامت محتوایی صوت و 
تصویر فراگیر است. رئیس ساترا خاطرنشان 
کرد: بسیاری از علاقه مندان و دلسوزان 
نظام جمهوری اسلامی ایران در سال های 
اخیر انتقادات جدی نسبت به وضعیت 
رها شده فضای مجازی داشته اند و این 
مطالبه را از ساترا دارند که برای سالم سازی 
محتوایی صوت و تصویر فراگیر در فضای 

مجازی اقدام کند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: دبیر ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر اصفهان نتیجه مشاوره با بیش از ۲۰۰۰ نفر از دستگیر شدگان 
توسط گشت ارشاد را اعلام کرد. حجت الاسلام احمد عبدالهی نژاد، 
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان اصفهان نوشت : »بدون 
شک مساله عفاف و حجاب از مسائل مهم جامعه اسلامی به شمار 
می رود. ولی عملکرد گشت ارشاد به شیوه کنونی اثر مثبتی نداشته 
است. بنده این نکته را نه از سر احساسات بلکه پس از بررسی نتیجه 
مشاوره با بیش از ۲۰۰۰نفر از دستگیرشدگان عرض می کنم .« آیا 
گشت ارشاد به پایان جاده نزدیک است؟ انتقاد بیش از موافقت 
است و بخشی از موافقان دیروز با مشاهده آنچه گذشت، سکوت را 
ترجیح  می دهند.  انتقادات زمانی از محدوده مردم عادی خارج شد 
که کلیپی از برخورد یکی از واحدهای انتظامی منتشر شد. در آن 
کلیپ زنی میانسال از ماموران پلیس درخواست می کرد تا دختر وی 
را به دلیل بیماری از خودرو گشت پلیس پیاده کنند البته بازرسی 
نیروی انتظامی تهران با دعوت از زن میانسال از وی به صورت 
حضوری دلجویی کرد و انسیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری در واکنش به برخورد گشت پلیس با یک مادر در 
توییتر نوشت: »آنچه عامل جریحه دارشدن عواطف عمومی است 
بحث کرامت زن و مادر در فرهنگ ایرانی اسلامی است. بابت این 
جایگاه خداوند را هزاران بار شاکریم. مواخذه، عذرخواهی و دلجویی 
فوری نشان از آن دارد که نیروی انتظامی نیز به این جایگاه بخوبی 

واقف است. امید است که دیگر شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم.«
 زنان محجبه وارد شدند 

اما این دلجویی پایان ماجرا نبود چنانکه در شبکه های اجتماعی 
کمپین هایی شکل گرفت که این بار زنان محجبه هم در پویش »من 
محجبه ام و با گشت ارشاد مخالفم« حضور داشتند.  پویشی که 
حتی خبرگزاری فارس نتوانست به اهدافش بی اعتنا باشد و نوشت: 
»پویش من محجبه ام اما با گشت ارشاد مخالفم اگرچه می خواهد 
پیام دوستی قشر محجبه و هم خانواده بودن همه اقشار ایرانی را 
نشان دهد. اما یک پوشش بلاتکلیف است و مشخص نیست که تا 
کجا می  خواهد این همراهی را نشان دهد. همان طور که کمی پس 
از این پویش، پویش های دیگری ایجاد شد تا از هیجان و موج ایجاد 
شده باب های دیگری را نیز باز کند. مانند پویش »من محجبه ام و با 

حجاب اجباری مخالفم« که بعد از آن ایجاد شد و این زنجیر ادامه 
خواهد داشت.« فارس و دیگر دلواپسان نتوانستند نارضایتی خود 
را از حرکت اجتماعی زنان محجبه پنهان کنند بنابراین در پوشش 
دلسوز برای آنها ظاهرا شدند و نوشتند: »پویش من محجبه ام و با 
گشت ارشاد مخالفم به خصوص در جمله اول خود با تاکید روی »من 
محجبه ام« شاید در نگاه اول پیام دوستی و همدلی قشر محجبه باشد 
اما در نگاه کلی شبیه امان نامه ای برای محجبه ها عمل می کند که 
دنبال مقبولیت می گردند چون باورشان شده که عادی نیستند. این 
در حالیست که اتفاقا زیست اجتماعی سخت تری دارند و مطالباتشان 

از سوی دستگاه های متولی بی جواب تر مانده  است.« 
 جلسه مجلس برای پایان ارشاد؟

البته مخالفت بخشی از قشر محجبه جامعه با گشت ارشاد 
پایان راه نبود، چراکه از مجلس هم صدای مخالفت با ادامه کار این 
گشت ها شنیده می شود. رئیس کمیته امنیت کمیسیون شوراها و 
امور داخلی مجلس با اشاره به برخوردهای چند روز گذشته گشت 
ارشاد با زنان گفت: اینکه ما بخواهیم این مساله را صرفا با حضور 
گشت ارشاد و به صورت سلبی پیش ببریم تجربه نشان داده است 
که موفق نخواهیم بود. جلال رشیدی کوچی اظهار کرد: ما در حوزه 
حجاب باید ۹۰درصد کار ایجابی، توجیهی و فرهنگی انجام دهیم و 
در خوش بینانه ترین حالت ۱۰ درصد به سمت کارهای سلبی پیش 
برویم. متأسفانه می بینیم چنین موضوع مهمی که به دنبال حفظ 

 شأن و جایگاه زن است با ۹5 درصد کار سلبی که سلیقه ای انجام 
می شود در جامعه اجرایی می شود. اگر قرار است در حوزه حجاب 
اقدامی انجام شود باید توسط کارشناسان، روانشناسان و جامعه 
شناسان مورد بررسی قرار گیرد یعنی کسانی خارج از مجموعه 
انتظامی و لباس و فرمی که عزیزان نیروی انتظامی هستند این 
مساله را بررسی و مورد مطالعه قرار داده و بعد راهکارها و پیشنهادات 
لازم را برای اجرا ارائه دهند. وی گفت: هر زمان که نظام جمهوری 
اسلامی ایران به سمت و سویی رفت که اتفاقات خوبی بیفتد این 
رفتارها شدت گرفته است. وی ادامه داد: در حال پیگیری هستیم 
که جلسه مشترکی با کمیسیون های اجتماعی، فرهنگی، مسئولان 
نیروی انتظامی و دیگر مسئولان ذیربط داشته باشیم تا جلوی 
آسیب بیشتر به جامعه گرفته شود. وی تاکید کرد: سابقه گشت 
ارشاد نشان داده است که تا به امروز گشت ارشاد نتیجه مثبتی را 
به دنبال نداشته است چون در کنارش آنهایی که باید کار فرهنگی 
و ایجابی می کردند نبودند. رشیدی کوچی در پاسخ به این سوال 
که آیا احتمال دارد مجلس پیشنهادی مبنی بر عدم حضور گشت 
ارشاد را به مسئولان ذیربط بدهد، گفت: در جلسه ای که با حضور 
کمیسیون های تخصصی مجلس و مسئولان نیروی انتظامی داریم 
این مساله را بررسی می کنیم تا ببینیم خروجی جلسات چیست و به 

چه نتیجه ای در این مورد می رسیم. 
 انتقاد آیت ا... جوادی آملی از برخوردها

از آیت ا... جوادی آملی هم در 5 آذر ۹6 این توئیت منتشر شد:» بر 
فرض با #فشار انسان این روسری را یک قدری جلو بیاورد، این که 
#عفاف و حجاب نیست! این، آن فساد را جلوگیری نمی کند! گاهی 
نامه می نویسند که شما چرا ساکت هستید، درباره حجاب و عفاف 
حرفی نمی زنید، بر فرض با #فشار انسان این روسری را یک قدری 
جلو بیاورد، این که #عفاف و حجاب نیست! این، آن فساد را جلوگیری 
نمی کند! ازدواج است که جلوگیری می کند. با بگیر و ببند، حداکثر 
ممکن است ظاهر حفظ شود.« دو روز قبل از آنهم این توئیت منتشر 
شد:» این آشفته بازار بودن مساله حجاب و عفاف با فشار سرنیزه حل 
نمی شود، از راه دیگری #فساد را توسعه می دهند. عمده همین است 
آن که ما را آفرید، صلاح و فلاح ما را در همین دانست که مساله ازدواج 

را اهمیت بدهید و دیر ازدواج نکنید و توقع بیجا نداشته باشید.«

امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
نیاز کشور به پوست اندازی مدیریتی
 حقوق مردم وجه المصالحه انتخاب وزرا نباشد

آرمان ملی- سهیل ثابت: 
قریب به یک سال از دولت سیزدهم 
آیت ا... رئیسی می گذرد و با وجود 
اینکه دولت در طول این یک سال 
در حوزه های مختلف عملکردهای 
نسبتا خوبی داشته اما رویکردها و 
عملکردهای دولت در حوزه اقتصاد و معیشت مردم به 
نحوی نبوده که بر ای مردم راضی کننده باشد. در این 
میان گرچه دولت با افزایش یارانه ها به 3۰۰ و ۴۰۰ هزار 
تومان تلاش کرد تا افزایش قیمت ها تاثیر و فشار زیادی 
بر وضع معیشتی مردم نگذارد اما این رویکرد نیز چندان 
توفیقی نیافته است. حال بسیاری از کارشناسان و صاحب 
نظران مطرح می کنند که دولت  باید با تغییر در برنامه ها 
و  برخی از کارگزاران دولتی گامی در جهت عزیمت به 
سوی وضعیت مطلوب بردارد. در این راستا برای بررسی 
عملکرد یک ساله دولت سیزدهم؛ لزوم تغییرات در دولت 
و وضعیت معیشتی جامعه »آرمان ملی« با امیررضا واعظ 
آشتیانی، فعال سیاسی اصولگرا و معاون وزیر صمت در 

دولت نهم به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
 با توجه به گذشت قریب به یک سال از دولت 
سیزدهم؛ عملکرد دولت آقای رئیسی به ویژه در 

حوزه اقتصادی را چطور ارزیابی می کنید؟
برای بررسی عملکرد اقتصادی دولت باید به این 
موضوع نگاه کنیم که اساسا اقتصاد سالمی داشتیم یا نه 
و آیا آقای رئیسی یک اقتصاد سالم را تحویل گرفته که از 
وی انتظار داریم که استمرار آن دولت سالم را داشته باشد 
یا اینکه حداقل دولت متوسط سالم را تحویل گرفته است. 
ماحصل یک اقتصاد بهم ریخته تحویل آقای رئیسی شده 
است. آقای رئیسی در اقتصادی که 85 درصد آن دولتی، 
دستوری، سیاسی است بهره وری پایینی دارد و کاهش 
تولید ناخالص داخلی را از گذشته به ارمغان داشته و در 
نهایت رکود، سوء مدیریت و ناتوانی در حوزه های اقتصادی 
و تولیدی به ارث برده است. لذا اینکه همه چالش  های 
امروزی را به گردن آقای رئیسی بیندازیم نهایت 
بی انصافی است. در مدیریت می گویند وقتی می خواهید 
تصمیم گیری کنید چون تصمیم گیری ها کمونی است 
و برای یک حوزه خاصی تصمیم گیری می شود باید به 
گونه ای تصمیمات اتخاذ شود که تبعاتش در آینده روشن 
و بیِن باشد. نه اینکه تصمیمی بگیریم که آیندگان نیز 
تاوان تصمیمات گذشتگان را بدهند. برخی تصمیمات در 
گذشته در حوزه اقتصاد به دلیل عدم آگاهی و استفاده از 
ظرفیت خالی در حوزه تولید و اقتصاد به گونه ای بوده که 
امروز وارث آن دولت آقای رئیسی است و امروز هم دولت 
برای اقتصاد و تولید باید به گونه ای تصمیم گیری کند که 
در آینده دولت های بعد متضرر شرایط اقتصادی آن زمان 
نباشند. تصمیمات باید فکورانه باشد و به سمت و سویی 
برود که عقلانیت درون آن دیده شود. بارها و بارها مقام 
معظم رهبری از اقتصاد به عنوان یک علم یاد کرده اند اما 
ما در دولت های گذشته شاهد بودیم که این نگاه علمی 
را فاکتور گرفتند و نگاه آزمون و خطا را جزو برنامه های 
خودشان قرار دادند. لذا این آزمون و خطاهای گذشته که 
به نظر من در آن هم جهل دانش و هم عدم عقلانیت بوده 
امروز باید تبعاتش را تحمل و اصلاح کرد. اصلاح یک کار 
تخریبی بسیار مشکل تر از آن است که بخواهید رویه ای را 
از نو اصلاح کنید. من دفاعی از دولت آقای رئیسی ندارم 
ولی می خواهم بگویم که دولت آقای روحانی را می شود 
قضاوت کرد برای اینکه 8 سال در مصدر امور بود. ولی 
امروز از یک دولت یک ساله انتظار داریم عملکرد یک 
دولت هشت ساله را پاسخ دهد. در حالی که این انصاف 
نیست. تصور و تحلیل من این است که همه دولت ها دارای 
نقاط قوت و ضعف هستند و دولت آقای رئیسی نیز از این 
قاعده مستثنی نیست. دولت در زمینه اقتصادی دارای 
نقاط ضعفی است که باید نسبت به آن اصلاحاتی داشته 
باشند و اگر احیانا صاحب نظران نقد یا پیشنهاداتی دارند 
مطرح کنند و دولت هم باید با دیده باز نسبت به انتقادات 

توجه داشته باشد. 
 بسیاری بر این باورند که امروز دولت سیزدهم 
به ویژه در تیم اقتصادی و برخی وزرا نیاز به تغییرات 
و انتخاب افراد کاردان تر، مجرب تر و کارآمدتر دارد 

چه میزان با این گزاره موافق هستید؟
 دولت آقای رئیسی اگر می بیند در حوزه مدیریت اقتصاد 
یا در تیم اقتصادی مشکل دارد باید اصلاح کند. آقای 
رئیسی خیلی شجاعانه در مورد وزیر کار تصمیم گیری 
قاطعانه ای داشت. قطعا اگر برای سایر وزرا نیز همین 
چالش و قاطعیت را داشته باشد تصمیم گیری خواهد 
کرد. مطالبه من از آقای رئیسی این است که حقوق مردم 
وجه المصالحه  دوستی ها برای انتخاب وزرا قرار نگیرد بلکه 
کارآمدی، تعهد، تخصص و تجربه مدنظر قرار گیرد و در 
کنارش اگر می خواهند جوانگرایی کنند جوان ها را نیز کنار 
با تجربه ها قرار دهند و یک پوست اندازی مدیریتی صورت 
گیرد. امروز کشور به پوست اندازی مدیریتی نیاز دارد ولی 
این مساله باید به قیمتی باشد که آسیبی به کلان کشور به 
لحاظ مدیریتی وارد نشود و این اتفاق به آرامی بیفتد. در 
عین حال نباید حوزه مدیریت در حوزه های مختلف مطلقا 
پا به سن گذاشته ها را به کار بگیریم. لذا در حوزه مدیریت 
کسانی که موی سپید دارند باید فرایند جذب نیروهای 
جوان با تجربیه یا همان پوست اندازی را با مکانیزم تعریف 
شده جلو ببرند. ما از دولت آقای رئیسی این انتظار را داریم 

که شرایط از وضع موجود بهتر شود. 
 مولفه های تغییراتی مناسب در دولت را چه 

می دانید؟
در  که  بپذیریم  را  مهم  واقعیـــــت  این  باید 
تصمیم گیری هایمان مهارت؛ تخصص، دانش و آینده 
دیده شود. آقای رئیسی اولین کاری که کرد این بود که 
وقتی دید یک وزارتخانه با چالش روبه رو است تغییراتی در 
آن اعمال کرد و استعفای وزیر را پذیرفت تا شخص بهتری 
جایگزین شود. من معتقدم هر جا در دولت ناکارآمدی به 

وجود آمد باید اصلاح شود. 

  
  انتقـــاد

  از نگــاه غرب 
به زنــان

 مــوافق 
 لاریجــانی 

بــودم

  
 برجام 

  مصداق نرمش 
ذلیلانه بود

 هنوز برخی هستند که با برجام مخالفند و توجهی به نظر 
کارشناسان ندارند مانند امام جمعه مشهد. آیت ا... علم الهدی 
اظهار داشت: عده ای که با برجام به دنبال مذاکره با دشمن 
بودند، به بیان مقام معظم رهبری در بی اعتمادی به استکبار 
جهانی و آمریکا بی اعتنایی کردند. رهبر معظم انقلاب از ابتدا 
پیش بینی کردند که انتهای این مذاکرات به واقعه ای مشابه با 
مباهله می انجامد و دشمن از موضع خود کوتاه نخواهد آمد. با 
این حال، پس از اینکه دولت وقت اصرار داشت تا این مذاکرات 
صورت بگیرد، تأکید کردند که برجام مصداق نرمش قهرمانانه 
باشد اما متأسفانه در عمل باز هم این اتفاق نیفتاد و مصداق 

نرمش ذلیلانه شد. 

هنوز بحث انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ گرم است. 
انتخاباتی که ردصلاحیت علی لاریجانی خبرساز شد و دیروز 
دبیرکل حزب موتلفه گفت: یک کسی مخالف و یک کسی موافق 
لاریجانی بوده، من هم موافق ایشان بودم، با این همه در هرجای 
دنیا شورای تایید صلاحیت کاندیداها مشخص و همیشه هم 
مورد اعتراض عناصر سیاسی است. در ایران هم شورای نگهبان 
است که ما هم قانون اساسی و هم شورای نگهبان را قبول داریم، 
حالا اگر شورای نگهبان گفت شما آقای بادامچیان با همه 
سوابقتان برای مساله صلاحیت ریاست جمهوری جمهوری 
اسلامی ایران احراز صلاحیت نشده اید که ما بخواهیم شما را 

تایید صلاحیت کنیم این حق شورای نگهبان است. 

 انتقاد از وضعیت به حجاب از سوی دولتی ها و نزدیکان 
مسئولان ادامه دارد مانند همسر رئیس جمهور که می گوید: 
» زنان به درستی و با فریاد بلند آزادی را می خواهند و برای 
این منظور باید ابتدا تکلیفمان را روشن کنیم که آیا آزادی و 
حقوق زن صرفا امری فردی است یا در کنار آن امری عمومی 
نیز هست؟« جمیله علم الهدی با اشاره به تاریخچه نگاه غرب 
به مسأله زن بیان داشت: غربی ها در گذشته زنان را حصر 
می کردند و امروز زنان را حذف می کنند، آنها در گذشته زنان را 
فقط برای خصوصی خود می خواستند و متأسفانه امروز حوزه 
خصوصی را گسترش داده اند تا جایی که امروز زنان در برخی 

مناطق جهان با لباس خواب در عموم حاضر می شوند. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: مواضع متناقض غربی ها به ویژه 
آمریکا در خصوص احیای توافق هسته ای باعث شده تا رسیدن به 
توافق در هاله ای از ابهام قرار گیرد و سایر طرفین نیز ندانند که در 
نهایت تکلیف برجام چه خواهد شد. مواضع ایران کاملا مشخص 
است و در هر دوره ای از مذاکرات نیز مکررا بیان شده اما این غربی ها 
هستند که با مواضع متغیر خود و بعضا خواسته های فرابرجامی شرایط 
رسیدن به توافق را دشوارتر از گذشته می کنند و در نهایت طوری 
جلوه می کنند گویی اینکه ایران مقصر نرسیدن مذاکرات به توافق 
است. آنچه مسلم است رسیدن به توافق باید امری مشترک و فهم پذیر 
میان همه طرف ها باشد و همه از منافع رسیدن به یک توافق استفاده 
کنند. کاری که جز با برداشتن تحریم ها و بازگشت آمریکا به برجام 

امکان پذیر نخواهد بود. 
 احیای برجام از حرف تا عمل

احیای برجام همچنان مساله ای است که همه طرفین مذاکره بدان 
باور دارند و از ایران که به همه تعهدات خود ذیل برجام عمل کرده و تا 
آمریکایی که با نقض قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنیت به طور یک طرفه 
از برجام خارج شده معتقدند که هیچ راهی جز مذاکره برای احیای 
برجام وجود ندارد. از همین رو نیز با وجود انواع کارشکنی ها و اظهارات 
غیرسازنده از سوی صهیونیست ها یا تندروهای آمریکایی هنوز بحث 
ادامه مذاکرات مطرح می شود. همه از احیای برجام می گویند اما از 
وظایف و گام هایی که باید برای احیای این توافق بردارند سخنی به 
میان نمی آورند. قدر مسلم احیای برجام تابع شرایط و ضوابطی است 
که تحقق آن در گرو وقوع آن شرایط و در نهایت رسیدن همه طرف ها 
به مواهب و ثمرات برجام است. این در حالی است که ایران شروط خود 
برای رسیدن به توافق را اعلام کرده و در عین حال از هرگونه مذاکراتی 
که منتج به نتیجه شود استقبال کرده است. هشت دور مذاکرات وین 
و مذاکرات 3جانبه اخیر ایران، آمریکا و نماینده اتحادیه اروپایی نشان 
از این امر می دهد که حداقل ایران در پی رسیدن به توافق است. 
حتی الامکان و به اذعان اروپایی ها در مذاکرات قطر که همه چیز 
برای رسیدن به توافق فراهم بود این آمریکایی ها بودند که باز هم 
مشکل تراشی کردند و باعث شدند که مذاکرات دوحه به جایی نرسد. 
نکته اینجاست که اگر مذاکرات برای احیای برجام چندین و چند ماه 

دیگر نیز به طول انجامد رویکردها و مواضع تهران تغییر نخواهد کرد و 
قطع به یقین باید آمریکا تحریم ها را بردارد، به برجام بازگردد و شروط 
ایران از جمله تضمین برای عدم خروج از برجام و راستی آزمایی را نیز 
انجام دهد. در این میان برخی اظهارات از سوی اروپایی ها یا مقامات 
آمریکا نشان می دهد که هرچند زمان هم بگذرد مواضع آنها تغییری 
نخواهد کرد و آنها همچنان به اتلاف وقت و خواسته های فرا برجامی 
خود مشغولند و به جای اینکه رویکردهای سازنده پیشه کنند و به 
دنبال فراهم کردن شرایط برای رسیدن به توافق باشند توپ عدم 
توافق تاکنون را به زمین ایران می اندازند و ایران را مقصر جلوه 
می دهند.  چه اینکه ریچارد مور رئیس اطلاعات انگلیس اخیرا گفته: 
» همچنان معتقد هستم که احیای توافق هسته ای بهترین راه برای 
مهار برنامه هسته ای ایران است؛ اما فکر نمی کنم طرف های شرکت 
کننده در مذاکرات بتوانند توافق هسته ای را احیا کنند.« بسط این نوع 
نگرش را نیز در جایی می بینیم که ند پرایس، سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا در نشست خبری اخیر خود بیان کرده : »ایران تاکنون 
تصمیمات سیاسی لازم برای بازگشت دوجانبه به پایبندی های 
برجامی را نگرفته است« حال باید دید تحولات پیرامون برجام طی 
چند وقت آینده چگونه پیش خواهد رفت و اساسا مذاکراتی که در 
آینده نزدیک انجام خواهد شد مسیر احیای برجام و رسیدن به توافق 

را طی خواهد کرد یا اینکه طرفین به پسابرجام خواهند اندیشید. 
 به هر قیمت و هر توافقی را نمی خواهیم

وزیر امور خارجه کشورمان درباره آخرین وضعیت مذاکرات رفع 
تحریم ها اظهار داشت: سیاست خارجی دولت سیزدهم در نگاه به 
برجام این گونه است که دولت باید برنامه توسعه اقتصادی پایدار را 
بدون نگاه به برجام دنبال کند. وزارت خارجه برای توسعه اقتصادی 
پایدار باید همه ظرفیت مطلوب خودش را به کار بگیرد، ولی از طرف 
دیگر وزارت خارجه برای لغو تحریم ها باید در میز مذاکره حضور 
داشته باشد که این نه یک مذاکره بلکه یک کارزار مذاکراتی است. 
حسین امیر عبداللهیان گفت: ما الان در نقطه ای هستیم که متن 
آماده ای در مقابل ماست که در بیش از ۹5 الی۹6 درصد محتوا با 
همه طرف ها اتفاق نظر داریم، ولی در این متن همچنان یک نقص 
مهم وجود دارد و اینکه ما باید از مزایای کامل اقتصادی توافق 

برخوردار شویم. ما نمی خواهیم از یک روزنه دو بار گزیده شویم. 
وی افزود: برای برخوردار شدن از مزایای کامل اقتصادی برجام، 
آمریکایی ها باید تعهدات و تضمین هایی را بپذیرند. این طور نیست 
که بگوییم در قرارداد بین المللی تضمین معنا ندارد، قرارداد برای 
اجرا نوشته می شود و برای قاب کردن در طاقچه خانه که قرارداد 
نمی خواهیم. برای رسیدن به توافق خوب، قوی و پایدار جدی 
هستیم. توافق را به هر قیمت و هر توافقی را نمی خواهیم. توافقی یک 
طرفه هم نمی خواهیم که همه منافع ما را تامین کند و طرف های 
مقابل را هم می فهیم و برای این تلاش می کنیم و برای اینکه به این 
ویژگی برسیم هنوز آمریکایی ها ما را مطمئن نکردند که می توانیم 
از منافع کامل اقتصادی برجام برخوردار شویم. این برخوردار بودن 
شاخص هایی دارد که در حال تبادل  پیام ها و گفت وگوها با اتحادیه 
اروپا و غیرمستقیم با آمریکا هستیم تا شاخص های مورد نظر ما به 
صورت ملموس و دقیق روی کاغذ بیاید و بتوانیم اعلام کنیم که در 

نقطه خوب توافق قرار داریم. 
 پیشرفت برنامه هسته ای ایران یکنواخت است

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در گفت وگویی عنوان کرد 
که اگر آژانس اتمی پایگاه داده های خود در رابطه با برنامه هسته ای 
ایران را بازسازی نکند، هرگونه توافقی با ایران »شکننده« خواهد بود. 
رافائل گروسی بیان کرد: اصل کلام این است که قریب به 5 هفته 
می شود که ما دیدی محدود بر آنچه که درحال رخ دادن است، داریم. 
برنامه هسته ای ایران به سرعت به پیش می تازد و اگر توافقی حاصل 
شود، به سختی می توانم قطعات پازل را طی این مدت نابینایی اجباری 
کنار یکدیگر بگذارم. وی در ادامه در رابطه با بازسازی پازل برنامه 
هسته ای ایران گفت: این کار غیرممکن نیست اما وظیفه ای بسیار 
پیچیده خواهد بود و شاید حتی به برخی توافقات خاص نیاز داشته 
باشد. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: همچنین نسبت 
به این مدت زمان که فعالیت های نظارتی آژانس در ایران محدود شده 
نگرانیم. وی ادامه داد: آژانس باید پایگاه داده ها را بازسازی کند و بدون 
آن توافق پایه ای شکننده خواهد داشت چون اگر ندانیم چقدر مواد در 
آنجاست، چگونه می توانیم تعیین کنیم که حجمی از مواد باید صادر 

شوند و چندتا از سانتریفیوژها باید بلااستفاده باقی بمانند. 

»آرمان ملی« روند تحولات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند

ایــران در پی احیــا؛ غــرب دنبال بهانه جویی
 حسین امیرعبداللهیان: برای رسیدن به توافق خوب، قوی و پایدار جدی هستیم

   رافائل گروسی: هرگونه توافقی با ایران »شکننده« خواهد بود

مجلس: عدم حضور گشت ارشاد را با مسئولان فراجا بررسی می کنیم

گشت ارشـاد  در  ایستگـاه آخـر؟ 
  دبیر ستاد امر به معروف و نهی  از منکر اصفهان: عملکرد گشت ارشاد اثر مثبتی نداشته است

  آیت ا... جوادی آملی : مساله حجاب با فشار سرنیزه حل نمی شود


